

النشرة اليوهية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

08 كانون اول (ديسوبر) 2022 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



سوير ناس يبحث افاق التعاون الاقتصادي والاستثماري مع سنغافورة

أكد رئيس اتحاد الغرف العربية، رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين سمير عبدالله ناس، على "حرص الغرفة على تعزيز العلاقات الاقتصادية والتجارية مع جمهورية سنغافورة ودعم التعاون بين أصحاب الأعمال لدى الجانبين"، مشيراً إلى أن "البحرين وسنغافورة يمتلكان العديد من الصفات المشتركة كونهما من فئات الدول ذات التنمية البشرية المرتفعة، بما يسهم في تعزيز وتطوير مجالات التعاون القائم بينهما، واستثمار الفرص الكامنة في مختلف المجالات".

و أوضح خلال لقائه رئيس وأعضاء اتحاد أصحاب الأعمال السنغافوري على هامش ترؤسه لوفد غرفة البحرين للمشاركة في فعاليات الاجتماع الإقليمي السابع عشر لأسيا والمحيط الهادئ، والذي يعقد بدولة سنغافورة خلال الفترة

من 6 حتى 9 ديسمبر الجاري، أنّ "البحرين تهتم بمجالات التنمية البشرية وفق رؤية شاملة مستندة على خطوات ومعايير طموحة لتعزيز دور العنصر البشري في الخطط والسياسات التنموية المستدامة، بما انعكس إيجاباً على تصدر المراتب المتقدمة في مؤشرات وتقارير التنمية البشرية العالمية". وأكد ناس أنّ "الغرفة تعمل وبشكل جاد على تعزيز الشراكة الاقتصادية الدولية مع مختلف دول العالم من أجل تطوير العلاقات التجارية والاستثمارية الثنائية بما يخدم القطاع الخاص ومجتمع الأعمال وتساعدهما على الوصول إلى علاقات اقتصادية أكثر نمواً واستدامة".

المصدر (موقع غرفة تجارة وصناعة البحرين، بتصرف)

■ Samir Nass Discusses Prospects for Economic and Investment Cooperation with Singapore

The President of the Union of Arab Chambers, Chairman of the Bahrain Chamber of Commerce and Industry, Samir Abdullah Nass, affirmed: "the Chamber's keenness to strengthen economic and trade relations with the Republic of Singapore and support cooperation between business owners on both sides." Pointing out "Bahrain and Singapore possess many common characteristics, being among the categories of countries with high human development, which contributes to strengthening and developing the existing areas of cooperation between them, and investing in the opportunities inherent in various fields."

Nass made it clear during his meeting with the President and members of the Singapore Business Owners Association on the sidelines of his leadership of the Bahrain Chamber delegation to participate in the activities of the 17th Regional Meeting for Asia and the Pacific, which is being held in Singapore from 6 to 9 December, that "Bahrain is interested in the fields of human development according to a comprehensive vision based on ambitious steps and criteria to enhance the role of the human element in sustainable development plans and policies, which reflected positively on its advanced ranks in global human development indicators and reports."

Nass stressed, "The Chamber is working seriously to strengthen the international economic partnership with various countries of the world in order to develop bilateral trade and investment relations in a way that serves the private sector and the business community and helps them reach more developed and sustainable economic relations."

Source (Bahrain Chamber of Commerce and Industry website, Edited)

"المشاركة الاقتصادية للمرأة ارتفعت من 17.7 في المئة إلى 35.6 في المئة".

إلى ذلك، أظهرت البيانات النهائية للميزانية العامة للسعودية للعام المالي 2022، تحقيق فائض بقيمة 102 مليار ريال، وهو الأول منذ عام 2013. وو فقاً للبيانات بشكل الفائض 2.6 في المئة من الناتج المحلى الإجمالي للمملكة. وتشير التوقعات بحسب الموازنة الجديدة إلى أن السعودية ستسجل نمواً اقتصادياً بنحو 3.1 في

المئة عام 2023. وبحسب التقديرات سيتراجع الدين العام 3.5 في المئة في 2023 إلى 951 مليار ريال. كما تستهدف الموازنة تخصيص 72 مليار ريال للموارد الاقتصادية.

المصدر (موقع CNBC عربي، بتصرّف)



اعتبر ولى العهد السعودي محمد بن سلمان، أنّ "موازنة العام المالي 2023 تدعم التنوع الاقتصادي وتمكين القطاع الخاص"، مشيراً إلى أنّ "التعافي الاقتصادي ومبادرات وسياسات الصبط المالَّى حققت فائضاً في الميزانية".

ونوه ولى العهد السعودي عقب الإعلان عن موازنة العام المالي الجديد، إلى أنّ "الاستراتيجية الوطنية للصناعة حددت أكثر من 800 فرصة استثمارية بقيمة تريليون ريال"، مبيّنا أنّ "معدل البطالة انخفض إلى 9.7 في المئة خلال الربع

الثاني 2022، كما سجل عدد المواطنين العاملين في القطاع الخاص رقماً هو الأعلى تاريخياً بنحو 2.2 مليون مواطن".

أما في ما يتعلق بدور المرأة في تعزيز الاقتصاد الوطني، فشدد على أنّ

Saudi Arabia Approves a Budget that Supports Economic Diversification and Empowerment of the Private Sector

Saudi Crown Prince Mohammed bin Salman considered that "the fiscal year 2023 budget supports economic diversification and empowerment of the private sector." Pointing out that "the economic recovery and fiscal control initiatives and policies have achieved a budget surplus."

After announcing the budget for the new fiscal year, the Saudi Crown Prince noted, "The national strategy for industry has identified more than 800 investment opportunities worth a trillion rivals." Noting, "The unemployment rate decreased to 9.7 percent during the second quarter of 2022, and the number of citizens working in the private sector recorded the highest number in history, with about 2.2 million citizens."

As for the role of women in strengthening the national

economy, he stressed, "Women's economic participation increased from 17.7 percent to 35.6 percent."

In addition, the final data of the Saudi general budget for the fiscal year 2022 showed that a surplus of 102 billion rivals was achieved, which is the first since 2013. According to the data, the surplus is 2.6 percent of the Kingdom's GDP. According to the new budget, projections indicate that Saudi Arabia will record economic growth of about 3.1 percent in 2023. According to estimates, public debt will decline by 3.5 percent in 2023 to 951 billion rivals. The budget also aims to allocate 72 billion rivals for economic

Source (CNBC Arabic website, Edited)

تجارة الاوارات تحقق رقوا قياسيا وتنوو بنسبة 19 في الوئة

ذات الفترة من 2021. وكانت توقعت منظمة التجارة العالمية، أن يفقد نمو التجارة زخمه في النصف الثاني من هذا العام، وحذرت من قرض قيود تجارية من شأنها أن تؤدي في النهاية إلى تباطؤ النمو وانخفاض مستويات المعيشة.

وتشير تلك التقديرات إلى أنه من المتوقع أن تنمو تجارة السلع العالمية بنسبة 3.5 في المئة عام 2022 أو أفضل قليلاً من نسبة 3 في المئة المتوقعة في إبريل (نيسان). ومع

ذلك، سيتباطأ إلى 1 في المنَّة خلال عام 2023 أي بانخفاض حاد عن 3.4 في المئة المقدرة سابقاً.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)

حققت التجارة الخارجية غير النفطية لدولة الإمارات العربية المتحدة رقماً قياسياً جديداً خلال الأشهر التسعة الأولى من عام 2022 ببلوغها ما قيمته أكثر من 1.6 تريليون در هم، محققة نمواً بنسبة 19 في المئة، مقارنة مع ذات الفترة من 2021، وما نسبته 50 في المئة مقارنة مع ذات الفترة من 2020، وما نسبته 29.6 في المئة مقارنة مع ذات الفترة عام 2019.

وأظهر تقرير أصدرته وزارة الاقتصاد حول مؤشرات ونتائج التجارة الخارجية غير النفطية عن الأشهر التسعة الأولى من العام الجارى، محافظة الصادرات غير النفطية على أدائها القوى، محققة 275 مليار درهم، وبنسبة نمو 9 في المئة مقارنة مع

■ UAE Trade Achieves a Record and Grows by 19 percent

The UAE's non-oil foreign trade achieved a new record during the first nine months of 2022, reaching a value of more than 1.6 trillion dirhams. It achieved a growth of 19 percent, compared to the same period in 2021, 50 percent compared to the same period in 2020, and 29.6 percent compared to the same period in 2019.

A report issued by the Ministry of Economy on indicators and results of non-oil foreign trade for the first nine months of this year showed non-oil exports maintaining their strong performance, achieving 275 billion dirhams, with a growth rate of 9 percent compared to the same period of 2021.

The World Trade Organization expected trade growth to lose momentum in the second half of this year and warned of trade restrictions that would eventually lead to slower growth and lower living standards.

Those estimates indicate that global merchandise trade is expected to grow by 3.5 percent in 2022, or slightly better than the 3 percent projected in April. However, it will slow to 1 percent during 2023, down sharply from the 3.4 percent previously estimated.

Source (Emirati Gulf Newspaper, Edited)



ارتفاع احتياطات قطر الأجنبية بحدود 7 في الوئة

ارتفعت الاحتياطات الدولية والسيولة بالعملة الأجنبية لدى مصرف قطر المركزي بنسبة 6.82 في المئة في شهر نوفمبر (تشرين الثاني) الماضي، لتبلغ 223.99 مليار ريال، أو ما يعادل نحو (61.5 مليار دولار)، مقابل 209.68 مليارات ريال في الشهر المماثل من عام 2021.

وكشفت بيانات رسمية صادرة عن مصرف قطر المركزي، ارتفاع الاحتياطات الرسمية مع نهاية الشهر الفائت، بنحو 13.17 مليار ريال؛ لتبلغ 166.11 مليار ريال؛ لتبلغ 166.11 مليار ريال. وساهم في ذلك ارتفاع أرصدة مصرف قطر المركزي من السندات وأذونات الخزينة الأجنبية بنحو 18.9 مليار ريال إلى مستوى 124.66 مليار ريال في نوفمبر 2022.

وتتكون الاحتياطات الرسمية من السندات وأذونات الخزينة الأجنبية، والأرصدة النقدية لدى البنوك الأجنبية، ومقتنيات الذهب، وودائع حقوق السحب الخاصة،

وحصة دولة قطر لدى صندوق النقد الدولي. وتضاف إلى الاحتياطات الرسمية موجودات سائلة أخرى، عبارة عن ودائع بالعملة الأجنبية، بحيث يشكل الاثنان معاً ما يعرف بالاحتياطيات الدولية الكلية.

في المقابل، تراجع رصيد ودائع حقوق السحب الخاصة من حصة دولة قطر لدى صندوق النقد الدولي مع نهاية الشهر الماضي ليبلغ مستوى 5.19 مليارات ريال مقارنة 5.52 مليار ريال في نوفمبر 2021. وانخفضت الأرصدة لدى البنوك الأجنبية بنحو 12.34 مليار ريال إلى 17.47 مليار ريال، مقارنة بذات الشهر من العام الماضي. وارتفع مخزون الذهب بنحو 6.94 مليارات ريال إلى 18.79مليار ريال.

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرّف)

Qatar's Foreign Reserves Increased by 7 percent

International reserves and foreign currency liquidity at the Qatar Central Bank increased by 6.82 percent last November, to reach 223.99 billion riyals, or the equivalent of about (\$61.5 billion), compared to 209.68 billion riyals in the same month of 2021.

Official data issued by the Qatar Central Bank revealed an increase in official reserves at the end of last month, by about 13.17 billion riyals; to reach 166.11 billion riyals. This was contributed by the increase in the Qatar Central Bank's balances of bonds and foreign treasury bills by about 18.9 billion riyals, to the level of 124.66 billion riyals in November 2022.

The official reserves consist of foreign bonds and treasury bills; cash balances with foreign banks, gold holdings, special drawing rights deposits, and Qatar's share in the International Monetary

Fund. In addition to the official reserves, other liquid assets are deposits in foreign currency, so the two together constitute what is known as the total international reserves.

On the other hand, the balance of special drawing rights deposits from the share of the State of Qatar in the International Monetary Fund decreased at the end of last month, to reach the level of 5.19 billion riyals, compared to 5.52 billion riyals in November 2021. Balances with foreign banks decreased by about 12.34 billion riyals to 17.47 billion riyals, compared to the same month last year. Gold stocks rose by about 6.94 billion riyals to 18.79 billion riyals.

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)